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PaGājušajā gadā Rīgas 
Tehniskā universitāte (RTU) 
kļuva par Eiropas Inovāciju 
tehnoloģiju institūta Klimata 
zināšanu un inovāciju kopie-
nas Climate-KIC biedru, kas 
devis iespēju RTU Dizaina 
fabrikai īstenot dažādas akti-
vitātes, kuru galvenais mēr-
ķis ir samazināt klimata pār-
maiņas pasaulē.

Elastīga problēmu  
risināšana
Novembra beigās noslēdzās 
viena no šādām aktivitātēm – 
profesionāļu mobilitātes 
programma Pioneers, kas 
vērsta uz klimata pārmaiņu 
samazināšanu. «Tā ir viena 
no retajām programmām, 
kas domāta profesionāļiem – 
cilvēkiem, kuri jau vismaz 
trīs gadus darbojas savā in-
dustrijā. Tās mērķis ir izglītot 
viņus klimata pārmaiņu jau-
tājumos, sniegt starptautisku 
pieredzi. Tāpat projekta uz-
devums ir veicināt inovāciju 
sistemātisko domāšanu – 
efektīvāku pieeju risināt da-
žādas problēmsituācijas, no-
nākot pie konkrētiem rezul-
tātiem,» stāsta RTU Dizaina 
fabrikas projektu vadītāja 
Liene Rubina.

Aktivitāšu mērķis ir zinā-
šanu pārnese starp dažādām 
valstīm un organizācijām, 
kas strādā līdzīgos segmen-
tos. Šogad pirmo reizi prog-
rammā piedalījās dažādu no-
zaru profesionāļi no Latvijas, 
kuri vairākas nedēļas prakti-
zējās ārzemēs, piedāvājot ri-
sinājumus vides problēmām 
dažādās Eiropas valstīs. «Tas, 
ka programmas dalībnie-
kiem ir iespēja strādāt starp-
disciplinārās komandās, no-
drošina iespēju risināt lokā-
lus jautājumus un izvirzītās 
problēmsituācijas, vienlai-
kus papildinot savu personī-
go pieredzi jeb praksi, gūstot 
plašāku skatījumu par klima-
ta pārmaiņu ietekmi uz da-
žādām vidēm, tajā skaitā uz 
inovācijām, tehnoloģijām, 
cilvēkiem. Turklāt arī paši 
programmas dalībnieki ir 
profesionāli auguši un, at-
griežoties savā ierastajā dar-
ba vidē, pārnes jauniegūtās 
zināšanas uz savu organizā-
ciju,» ieguvumus uzskaita L. 
Rubina. 

Viena no būtiskām prog-
rammas atšķirībām ir kardi-
nāli savādāka pieeja problē-
mu risināšanā un noteikto 
mērķu sasniegšanā. «Praktis-
kos semināros tiek mācīts, kā 
soli pa solim risināt prob-
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ViedValsts

lēmsituācijas: nevis, kā ie-
rasts, uzreiz domājot par risi-
nājumu, bet secīgi, neizlaižot 
nevienu soli – sākot no pašas 
problēmas nozīmības izvēr-
tēšanas, kā arī ar radošo do-
māšanu jeb ideju ģenerēša-
nu problēmas risināšanai. 
Ikdienā risinām dažādus iz-
aicinājumus, taču pārsvarā 
domājam par standartizētu 
problēmu risinājumu. Taču 

šajā gadījumā – lai risinā-
jums būtu pēc iespējas vērtī-
gāks un vairāk ietekmētu 
konkrētās problēmas novēr-
šanu, komandas tiek rosinā-
tas darboties inovatīvāk,» ak-
centē RTU Dizaina fabrikas 
pārstāve. Proti, pats pirmais 
uzdevums ir izdarīt objektī-
vu secinājumu, cik būtiska 
vispār ir problēma – vai ne-
tiek pārspīlēta tās nozīme. 
«Mēs par to satraucamies, 
veltām laiku un resursus risi-
nājuma meklēšanai, taču var 
izrādīties, ka tas vispār ne-
vienam nav svarīgi. Savukārt, 
ja problēmu atzīstam kā ak-
tuālu, nākamais solis ir ie-
saistīto pušu analīze, proti, 
jānosaka tās personu grupas, 
kurām konkrētā problēma 
rada apgrūtinājumus,» ak-
centē L. Rubina.

Būtiski pirms problēmas 
risināšanas uzsākšanas at-
rast patieso cēloni, kas jāno-
vērš. «Koncentrēt risinājumu 
uz cēloņa novēršanu būs 

daudz vērtīgāk nekā tad, ja 
koncentrējies uz sekām. Tie-
sa, jāatzīst, bieži vien cilvēki 
neiedziļinās, pat abstrahējas 
no izpētes procesa, jo tas 
prasa daudz laika – iedziļinā-
ties, sasniegt cilvēkus un ru-
nāt ar viņiem. Nereti vēro-
jams – ja identificētā problē-
ma ir sensitīva, ne vienmēr 
mēs vēlamies dzirdēt cēlo-
ņus vai gribam ar tiem strā-
dāt. Un tad ir jautājums, cik 
tu personīgi esi atvērts risi-
nājumam, kaut kā vērtīga 
pienešanai konkrētajā situ-
ācijā. Pieņemt konkrēto cil-
vēku grupu viedokļus, kāpēc 
ir tā vai šādi, arī ir liels izaici-
nājums,» skaidro eksperte.

Ne vienmēr pašā pirmajā 
projekta stadijā visi iesaistītie 
cilvēki ir augsti motivēti un 
atvērti konkrētai rīcībai, bet 
tas jau ir programmu vadītāju 
uzdevums – strādāt ar katru 
cilvēku individuāli, saskatīt, 
kas ir viņa personīgās kom-
forta zonas robežas un kāpēc 

viņš šo robežu negrib pār-
kāpt, jo bieži problēmas efek-
tīvai risināšanai procesā ie-
saistītajiem indivīdiem ne-
pieciešams iziet ārā no perso-
nīgās komforta zonas. «Jāsap-
rot, kā tu vari viņam palīdzēt 
pārkāpt šai robežai. Citiem 
tas notiek ātrāk, citiem vēlāk. 
Citiem nenotiek vispār. Jeb-
kurā gadījumā arī šādiem cil-
vēkiem iesaistīšana projektā 
ļauj katram izdarīt secināju-
mus, gūt pieredzi par savām 
robežām, kuras viņš nav ga-
tavs pārkāpt. Tas arī ir labs re-
zultāts un pieredze, jo, iesais-
toties jebkurā procesā, cilvēki 
mainās. Tikai piedaloties pro-
jektā, ir iespējams uzzināt sa-
vas jaunas šķautnes, jaunus 
virzienus,» uzskata eksperte.

Iekārtu tīmeklis
Programmas Pioneers ietva-
ros īstenotajā projektā ar Lat-
vijas profesionāļu piedalīša-
nos tika pētīts divu Latvijas 
biedrību – Ekodizaina kom-

petences centra un Homo 
Ecos – izvirzītais mērķis rast 
novatorisku risinājumu, kā 
palielināt elektrisko un elek-
tronisko iekārtu kalpošanas 
laiku un samazināt to atkri-
tumu plūsmu. 

«Mūsu komandā kopā ar 
mani darbojas vēl trīs dažā-
du jomu speciālisti – pilsētas 
plānošanas projektu vadītājs 
Jurijs Kondratenko, būvinže-
niere Evika Apine un Rēzek-
nes Tehnoloģiju akadēmijas 
profesors Artis Teilāns. Bija 
interesanti visus salikt vienā 
katlā un paskatīties, kas iz-
dosies,» stāsta viens no pro-
jekta komandas dalībnie-
kiem, uzņēmuma Drone Plan 
īpašnieks un vadītājs Viktors 
Bikovs, piebilstot, ka projek-
ta sākuma stadijā tika izvēr-
tēts, cik ideja vispār ir aktuā-
la. «Pēc tam pētījām, vai ir ie-
spējams tūlītējs risinājums. 
Jebkurš tehniskas domāša-
nas cilvēks grib uzreiz atrast 
risinājumu, kas nereti ir vie-
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